
V Technickémmuzeu Liberec probíhá sezonní výstava, která představuje unikátní sbírku
více než 50 šlapacích autíček vyrobených od roku 1920 ze soukromé sbírky Lukáše
Očenáška z Nového Bydžova. Výstava je doplněna o tři monoposty Student Formula
univerzitních konstrukčních týmů z TU v Liberci, ČVUT Praha a VUT Brno.

Od šlapacího autíčka
k formuli

klub

inzerce

ČT
K

„Mladé rodiny
potřebujeme!“
Důležité je, aby měli mladí
v regionu pracovní nabídku,
která odpovídá jejich vzdělání,
a nemuseli se stěhovat do měst,
říká v rozhovoru pro deník
Metro Matěj Hlavatý z vesnice
Tetín v Královéhradeckém kraji.
Ve třiceti letech je nejmladším
starostou v Česku. STRANA 6

Je to fifty fifty.
Mají pravdu?
Téměř šedesát procent mladých
budoucích českých filmařů
považuje hledisko genderové
rovnosti za vcelku vyvážené.
Naopak nerovnost, která má mít
nejčastěji podobu diskriminace
na základě pohlaví či nerovného
odměňování, zmiňuje necelá
čtvrtina z nich. STRANY 12, 13
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Na finanční neznalos-
ti vydělávají podvod-
níci. Když vás zavalí
ciframi, procenty,
úrokovými sazbami
a opentlí to růžovou
budoucností, často
uspějou.

Podle jednoho z výzkumů Ko-
merční banky se terčem pe-
něžních útoků stávají nejčas-
těji Pražáci a Brňáci a lidé
z blízkého okolí těchto měst,
kterým je mezi 40 a 50 lety.
Tím ale není řečeno, že jsou
i nejvíc podváděni. Patří však
do nejohroženější skupiny
obyvatel Česka.

Co naučila krize? Dalibora
housti, Čechy spořit
Jinak to ale s finanční gramot-
ností není u nás tragické.
Dobrou zprávou je, že v po-
sledních letech nedochází
k žádným výkyvům, klienti
bank se v penězích, investi-
cích i chytácích slušně orien-
tují. V čem jsme se po uplynu-
lých letech covidové a inflač-
ní krize změnili, to je, že víc
myslíme na zadní vrátka
Z přehledu, který každoroč-

ně zpracovává Česká bankov-
ní asociace (ČBA), totiž vyplý-
vá, že šest z deseti lidí si od-
kládá pravidelně nějakou
částku na horší časy a nečeka-
né finanční „příhody.“ Prů-
měrná částka na osobu a mě-
síc je 2500 korun. „Polovina
lidí si ukládá i peníze na stá-
ří, začínají tak kolem
45. roku,“ uvádí zpráva ČBA.

„Je vidět, že krize nás nauči-
la, jak je důležité spořit,“ říká
Michal Straka z agentury Ip-
sos, která průzkum pravidel-
ně zpracovává. V čem jsou
Češi obecně stále pozadu, je
větší odvaha v investicích do
dluhopisů, akcií, tedy do
„nehmotných“ záležitostí.
V tomto ohledu jsme konzer-
vativnější, neměnnou jisto-
tou českých rodinných inves-
tic jsou nemovitosti, vlast-
ním bytem počínaje.

„OnaMáňa povídala.“ Dáme
na zkušenosti druhých
Nemusíme být experty na ak-
ciové trhy a kryptoměny, ale
vlastní znalosti v oblasti fi-
nancí hodnotíme poměrně
vysoko. Téměř 80 procent čes-
ké populace je přesvědče-
ných o svých znalostech při
nakládání s penězi, 66 pro-
cent lidí se ale raději v někte-
rých případech poradí. „U od-
borníků, tedy bankovních po-
radců, hledá informace asi pě-
tina lidí,“ říká Zdeňka Hildo-
vá, ředitelka ČBA Educa.

Zbytek populace se nejvíc
spoléhá na vlastní (i rodinné)
a domácí zkušenosti, to je
nejčastější studna finančních
znalostí. Což představuje asi
čtyřicet procent z celkového
počtu dotazovaných res-
pondentů průzkumu. Část
z nás dá také na kamarády
a přátele.

Alibismus, nebo lenost?
Eráre, starej se!
V čem u nás neplatí termín
„rozdělená země“ a v čem se
napříč generacemi, profesní-
mi i společenskými vrstvami
shodneme, to je úloha finan-
čního vzdělávání. Základy fi-
nanční gramotnosti by měl
do našich hlav už od školních
škamen vtloukat stát.
„Jedná se o šestašedesát

procent lidí, kteří si myslí, že
by seměly stát a škola podílet
na tomto vzdělávání,“ říká
Michal Straka. Kromě toho
by měla mít peněžní výuku
na starosti i Česká národní
banka nebo ministerstvo fi-
nancí. PAVEL HRABICA

Hovoří-li se o finanční gra-
motnosti, často se jako dobré
i špatné příklady uvádějí spor-
tovci. Jsou na očích a mnozí
vydělají za deset či dvacet let
kariéry tolik, co by se jiným
neepodařilo ani za sto let.
O vlastních zkušenostech

se zmínil v jednom z posled-
ních čísel týdeníku Téma i Pa-
vel Kuka, vicemistr Evropy
1996 a několikanásobný šam-
pion Bundesligy. V české a ně-
mecké lize nasázel soupeřům
168 gólů. Nyní je hráčským
agentem, sleduje fotbalové
talenty v mládežnických li-
gách. Na rozdíl od jiných
sportovců neprohrál peníze
v automatech a ani nepřišel
o veškeré úspory v podniká-

ní. „Komentovat osudy někte-
rých mých kolegů mi přijde
necitlivé, jsou to moji kama-
rádi,“ říká fotbalista, který
ukončil kariéru v Česku v dre-
su pražské Slavie.

Jakou nejhloupější investici
jste v životě udělal?
Asi to, že jsem se pustil do
řady podnikání, což většinou
nedopadlo moc dobře. Třeba
ještě jako hráč jsem do Česka
dovážel německé luxusní
pánské boty Lloyd. Neměl
jsem na to ale čas a musel
jsem se spoléhat na druhé.
Navícmě to i dost rozptylova-
lo od fotbalu. Pak jsem třeba
vydával časopis Hattrick, byl
celkem úspěšný, ale potom

jsem se rozhádal s redaktory,
protože jsem měl pocit, že se
vydali příliš bulvární cestou.
A tak jsem ho prodal.

Máte pocit, že finanční gra-
motnost hráčů je dnes lepší
než za vaší éry?
Řekl bych, že ano. Už proto,
že my jsme tenkrát o finan-
cích nevěděli skoro nic. Dnes
se navíc dá celkem bez rizika
investovat třeba do nemovi-
tostí...

Povedlo se vámdíky fotbalu
finančně se zabezpečit?
Povedlo, ale měl jsem i štěstí.
A taky jsem moc nerozhazo-
val. Ale co je to být zabezpeče-
ný? I teď chodím do práce,

abych si na současnou režii
vydělal, nechci brát jen
z úspor. Obecně se dá říct, že
čím víc vyděláte, tím víc utra-
títe. Peníze samozřejmě zna-
menají hodně svobody. PH

To, s čímmáme stále potíže, je vypočítat přesně, jaký úrok z půjčené
částky doopravdy zaplatíme, kolik nás bude reálně stát peněz. MAFRA

Pavel Kuka se naučil s penězi
hospodařit. MAFRA

inzerce

Už mnoho let přicházejí do
základních i středních škol
finanční odborníci.

• Česká bankovní asociace
pořádá od roku 2014 pra-
videlné návštěvy pod ná-
zvem Bankéři do škol.

• Česká spořitelna má sou-
bor výukových materiálů
finanční gramotnosti Abe-
ceda peněz už pro žáky
prvního stupně.

• ČSOB poskytuje kromě
přednášek informace
ohledně znalostí finan-
čního světa přes aplikaci
Filip. Kromě toho se
zabývá bezpečností
na internetu.

• Nadace Komerční banky
poskytuje finanční vzdě-
lávání neziskovým
organizacím. PH

60
Tolik bodů ze sta možných
získali za letošní rok v celko-
vém hodnocení Indexu fi-
nanční gramotnosti Pražáci.
Je to o tři body víc než loni.
Česká část republiky si na-
opak o tři body proti roku
2023 pohoršila. Moraváci
jsou lepší o bod.

Ostatní
• Koupím starožitnosti, obra-
zy, sklo, porcelán, hračky, min-
ce, bankovky, odznaky, sošky,
staré vojenské vybavení,
šavle, lovecké nože, hodinky,
starožitný nábytek, bodáky,
jednotlivě i celé sbírky. Vstříc-
né jednání, platba hotově.
Tel.: 604962685, email:
sberatel1973@seznam.cz284831

„Učit peníze“ by měla
škola. To si myslí rodiče

BANKÉŘI DO ŠKOL

PRAHA VEDE

Kanonýr. Mohl by vybírat z konta, ale...
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*▼ Nejnižší cena za posledních 30 dní u nás.
– produkty, jejichž cena byla nejnižší ve srovnání s cenou uvedenou v letácích vybraných obchodních řetězců ke dni tisku letáku 10.7.2024.

Nelze garantovat, že cena produktů označených jako zůstane nejnižší po celou dobu platnosti letáku. Více na www.albert.cz/neporazitelne.
Ceny platí v prodejnách hypermarket Albert od 17.7. do 23.7.2024 nebo do vyprodání zásob v jednotlivých prodejnách. Seznam všech prodejen na www.albert.cz.

99909
NNNNNEJEEEEENEJNIŽŠÍEJSUPER CENAEJTNEJNIŽŠÍTSUPER CENATNEJNIŽŠÍT229r -56%

%

3990

3690
BEZ

APLIKACE

SSNSUPER CENANNSUPER CENANESUPER CENAECENA ODESUPER CENAEESUPER CENAECENA ODESUPER CENAE 49,90
BĚŽNÁ CENA

10990
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SSNSUPER CENANNSUPER CENANEJSUPER CENAEJCENA ODEJSUPER CENAEJEJSUPER CENAEJCENA ODEJSUPER CENAEJ ŽŠÍŽŠ NANANANCENA ODNNCENA ODNNCENA ODNŠÍSUPER CENAŠÍCENA ODŠÍSUPER CENAŠÍJNIŽŠÍSUPER CENAJNIŽŠÍCENA ODJNIŽŠÍSUPER CENAJNIŽŠÍJNIŽŠÍSUPER CENAJNIŽŠÍCENA ODJNIŽŠÍSUPER CENAJNIŽŠÍ69,90 -50%

1690
NNNNNEJEEEEENEJNIŽŠÍEJSUPER CENAEJTNEJNIŽŠÍTSUPER CENATNEJNIŽŠÍT22,90 -26%

130 g

Vepřová pečeně
bez kosti – v celku
chlazená, 1 kg

Coca-Cola
2 l, 1 l = 19,95 Kč bez Aplikace /
18,45 Kč Aplikace
▼ 36,90 Kč

Jacobs Velvet
instantní káva,
180–200 g,
100 g od 54,95 Kč
▼ 109,90 Kč

Nektarinky
skládané
1 kg

Lipánek Maxi
130 g, 100 g = 13 Kč

Vepřová pečeně 

NEPORAZITELNÉ
inzerce

Jeskyně na
Měsíci pro lidi
Na povrchu Měsíce je jes-
kyně, která by v budouc-
nu mohla sloužit jako
útočiště pro průzkumní-
ky či výstavbu lunární
základny, oznámil to vě-
decký tým vedený Italy.
Jeskyně poměrně vel-
kých rozměrů je patrně
přístupná z největší do-
sud známé propasti
v Moři klidu. Je asi
400 kilometrů vzdálená
od místa, kde před
55 lety přistáli američtí
astronauti.

„Ukrajina
pomáhá Česku“
„Spolupráce s Ukrajinou
nespočívá jen v pomoci
zemi napadené Ruskem,
je zaměřena na budouc-
nost a pro obě strany vý-
hodná,“ uvedl premiér
Petr Fiala po jednání
vlád obou zemí v Praze.
Stoupl vývoz českých vý-
robků, do obnovy země
se zapojuje čím dál tím
více českých firem. Po-
tenciál dalšího růstu
vidí premiér v moderni-
zaci jaderných elektrá-
ren na Ukrajině. ČTK

Jihočeský Písek se v posled-
ních letech zaměřil na květi-
novou výsadbu. Každoročně
městští zahradníci vysadí tisí-
ce sazenic letniček, zakládají
záhony trvalek a vysazují
nové stromy. „Město je navíc

zasazeno do jedinečné příro-
dy se spoustou lesů a rybní-
ků, určitě tak má i v evrop-
ském srovnání co nabíd-
nout,“ uvedl koordinátor pí-
secké městské zeleně Ondřej
Kofroň. Město tak míří do ev-

ropské soutěže Entente Flora-
le Europe (Kvetoucí sídla),
a to v kategorii měst. Písek
soupeří s německým Höxte-
rem, irskýmCarlowem čima-
ďarským Debrecínem. Písek
a jeho okolí navštívila mezi-

národní odborná porota. Kro-
mě centraměsta viděla napří-
klad ukázku sečení luk kosou
u Tří rybníků nebo chov
raků. „Každé místo, které
jsme navštívili nebo navštíví-
me, je výjimečné a jsou mezi

nimi rozdíly. Zde nás velmi
okouzlilo například centrum
Písku a jeho budovy s krás-
nými vzrostlými stromy
v okolí,“ řekl šéf komise En-
tente Florale Europe Christy
Boylen. ČTK

Soutěž Evropských
kvetoucích sídel každoroč-
ně vyhlašuje organizace
Association Européenne
pour le Fleurissement et
le Paysage (AEFP), což je ne-
vládní nezisková organiza-
ce se sídlem v Bruselu.

• Projekt je znám od roku
1975, iniciovaly jej dvě
květinové velmoci – Fran-
cie a Velká Británie.

• Hlavní důraz byl kladen
na květiny, květinovou
výzdobu měst a obcí a po-
řádek a čistotu v sídlech.

• Zlatou medaili v kategorii
měst získalo naposledy
z České republiky Brno
v roce 2017. ČTK

KRÁTCE

Písek jde do „květinové“ soutěže

KVĚTINOVÉ VELMOCI



ZAJIŠTĚNÉ E-FINANCE
DLUHOPISY

ROČNÍ
VÝNOSaž 9 %
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Investujte s e-Finance Group
podílejte se na investicích do komerčních a bytových nemovitostí

Proč e-Finance, a. s.?

Investujte do nemovitostí prostřednictvím dluhopisů e-Finance
Skupina e-Finance disponuje zají-
mavým portfoliem dluhopisů:

EFI SPA Hotel**** Superior & PivovarZámek Račice

• Jednoleté zajištěné
dluhopisy s výnosem 8,5 %
ročně

• Dvouleté zajištěné dluhopisy
s výnosem 8 % v prvním roce
a 7 % ve druhém roce

• Tříleté zajištěné dluhopisy
s výnosem 9 % v prvním roce,
8 % ve druhém roce a 7 % ve
třetím roce

• Čtyřleté protiinflační
dluhopisy s výnosem roční
míra inflace +1 %

Jedná se např. o tyto projekty:
EFI SPA Hotel****EFI SPA Hotel****
Superior & PivovarSuperior & Pivovar
eFi Palace Hotel***eFi Palace Hotel***
Zámek RačiceZámek Račice
v Račicích-Pístovicíchv Račicích-Pístovicích
EFI Residence Holzova 28EFI Residence Holzova 28
EFI ApartHotel Horní LipováEFI ApartHotel Horní Lipová
v Jeseníkáchv Jeseníkách.

Další projekty e-FinanceDalší projekty e-Finance najdete
přímo na webu e-Finance v zálož-
ce PORTFOLIO INVESTICPORTFOLIO INVESTIC.

ČNB schvaluje prospekt dluhopisů z hlediska toho, že spl-
ňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129. Konečné
podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete
na www.e-finance.eu/dluhopisy-informace.

Investice e-Finance jsou vidět! Tím,
že společnost e-Finance investuje
finanční prostředky svých investorů
do investičních nemovitostí, které
následně má ve své správě, tak in-
vestoři mohou tyto „investiční pro-
jekty“ sami navštívit.

DOPORUČUJEME, aby si potenciální investoři pře-
četli základní prospekt spolu s jeho konečnými pod-
mínkami, nežli učiní investiční rozhodnutí, aby tak
plně pochopili potenciální rizika a výnosy spojené
s rozhodnutím investovat do cenných papírů.

Dluhopisy e-Finance můžete objednávat přes internet, emailem, telefonicky, osobně. www.e-finance.eu info@@e-finance.eu

+420 515 555 555 +420 515 555 525
BRNO, eFi Palace Komplex, Bratislavská 52 PRAHA, Budova City Empiria, Na Strži 1702/65

• Součástí hotelu je restaurace EFI Hostinec Osmec
(tradiční česká kuchyně oděná do moderního kabátku)
s vlastním řemeslným EFI Pivovarem smožností exkurzí.
Doporučujeme ochutnat naši EFI Dvanáctku, která
nyní získala stříbrnou medaili na Mezinárodním
pivním festivalu.

• Pobyty se snídaní, možnost polopenze.
• Kryté parkování v areálu včetně

dobíjecí stanice na elektromobily.
• Wellnes (finská sauna o ploše 36 m2,

vířivka pro 6 osob, hyperbarická
komora OXYLIFE).

LUXUSNÍ UBYTOVÁNÍ
S WELLNESS V CENTRU BRNA

Sleva 10% na ubytování s kódem
METRO10 platná při rezervaci přes
www.efihotel.cz.
Sleva platí do konce roku 2024.

+420 515 557 500 recepce@efispahotel.cz www.efispahotel.cz
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Žije střídavě v Novém Boru a v Praze,
ke které má dlouhodobě vřelý vztah.
Fotografování je pro Renatu Šustovou
relax, ale i poznávání nových míst
a lidí. „Ráda objevuji nová místa, a to
jak v přírodě, tak ve městech. Někte-
rá z nich mě inspirují opakovaně
a ráda se k nim vracím. Mým dalším
velkým koníčkm je i cestování,“ říká
pro deník Metro Renata Šustová. MET

inzerce

Na tomto místě představujeme nejlepší pražské
fotografy. Snímek Lorety v rozkvetlém parku, jehož
autorkou je Renata Šustová, ozdobí měsíc duben
kalendáře Miluju Prahu 2025.

Miluju Prahu
a deník Metro
vybírají nejkrásnější
pražské veduty.

Když v roce 1850 tvořil Franti-
šek Xaver Sandmann svou ve-
dutu, mohli lidé běžně na
Václavskémnáměstí slyšet za-
řehtání koně, a to jak zapřa-
ženého, tak i jen nesoucího
jezdce. I tento obraz najdete
v novém kalendáři Miluju
Prahu 2025 – Nejkrásnější
pražské veduty.

Václavské náměstí vzniklo
už ve 14. století jako jedno ze
dvou největších prostranství
NovéhoMěsta pražského, kte-
ré založil dekretem vydaným
8. března 1348 Karel IV. Vů-
bec největším tržištěm byl
tehdyDobytčí trh, dnešní Kar-
lovo náměstí. Na Senováž-
némnáměstí byl senný a obil-
ný trh a na dnešním Jung-
mannově náměstí byl Kurný
trh. Koňský trh byl v horní
části ukončen hradbami
a Koňskou branou a v dolní
části Havelskou branou, kte-

rou se na Můstku vstupovalo
do Starého Města. Od roku
1362 se tu konaly výroční
trhy, na kterých se obchodo-
valo nejen s koňmi, ale i se
zbraněmi, látkami a od roku
1877 také s obilím.

Na vedutě jsou domy nižší
Největší změna podoby ná-
městí proti současnosti je na
vedutě patrná na první po-
hled. Takřka všechny domy
obklopující náměstí byly
před 170 lety nižší. V 19. stole-
tí vypadalo Václavské náměs-
tí poněkud venkovsky.
Uprostřed stála Boží muka,

socha svatého Václava na
koni byla umístěna zhruba
v místech křížení náměstí s
ulicemi Jindřišská a Vo-
dičkova. Socha byla barokní
a o poznání menší než ta od
Josefa Václava Myslbeka, kte-
rá zdobí horní část Václavské-
ho náměstí nyní. Kopii původ-
ní svatováclavské sochy na-
jdete v současnosti na Vyše-
hradě ve Štulcových sadech,
originál je v Lapidáriu Národ-
ního muzea.
Středemnáměstí tekl Vino-

hradský potok, který v dřívěj-

ších dobách dokonce ústil do
jezírka, které bylo v místech
dnešního Můstku. Až později
byl tok sveden doměstské ka-
nalizace a nyní zurčí kdesi
pod dlažbou Václaváku. Kana-
lizace se náměstí dočkalo na
konci 19. století.
Velkou novinkou, kterou

už vedutista zachytil, bylo
plynové osvětlení, které se

na náměstí rozzářilo 15. září
1847. Když se tyto lampy po-
prvé rozsvítily, byly ulice
plné lidí a dobový tisk psal,
jak „nové osvětlení udělalo
obzvlášť pěkný dojem“.

Jezdily tu tramvaje i lyžaři
V roce 1884 začaly po celé dél-
ce Václavského náměstí jez-
dit tramvaje a v roce 1895 na-

hradily plynové osvětlení
elektrické lampy. Na začátku
ledna 1887 bylo náměstí zase
dějištěm pro představení jed-
né nečekané novinky. Prů-
kopník lyžování Josef
Rössler-Ořovský tu poprvé
předvedl nový sport. Václav-
ské náměstí se tak stalo prv-
ním kopcem, který v Česku
někdo sjel na lyžích. Na své
první lyžařské pokusy na Vác-
laváku a později ve Stromov-
ce Ořovský vzpomínal takto:
„Prudkým letem spouštěli
jsme se v nížinu a sypký sníh
prášil se za námi, neboť silné
brzdění tyčí bylo nutností.
Jízda přešla do tempa jako
šíleného.“
Největší změnou, kterou

Václavské náměstí ve své his-
torii prodělalo, bylo stržení
hradeb obklopujících Nové
Město pražské včetně Koňské
brány uzavírající z jihovýcho-
du náměstí. Na vedutě Praža-
né shlížejí na náměstí ještě
z hradeb.
V letech 1885 až 1890 zde

zase byla vybudováno podle
návrhu architekta Josefa
Schulze budova Národního
muzea. DAVID ČERNÝ

NULOVÁ SPOLUÚČAST
VAŠE ESO V RUKÁVU

PŘIPOJIŠTĚNÍ ESO
k havarijnímu
pojištění

„Focení je pro mě relax
i poznání nových míst“

Václavské náměstí od východu z Koňské brány, asi rok 1850.
Litografie F. X. Sandmann. SBÍRKOVÝ FOND MUZEA HLAVNÍHO MĚSTA PRAHY

Když ještě na trhu řehtali koně
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Důležité je, aby měli mladí
v regionu pracovní nabídku,
která odpovídá jejich vzdělá-
ní a nemuseli se stěhovat do
měst, říká třicetiletý starosta
vesnice Tetín v Královéhra-
deckém kraji Matěj Hlavatý.
V současnosti ji vede už své
třetí období. Nejen že je
nejmladším starostou Česka,
je také přiznaný gay. K tak-
zvanému coming outu, tedy
odhalení své orientace, se od-
hodlal v šestnácti letech. Jako
právoplatný zástupce mladé
generace podporuje manžel-
ství pro všechny. Pro deník
Metro Hlavatý prozradil, jaké
to je být nejmladším staros-
tou Česka, zda bylo těžké si
vybudovat respekt, a také vy-
světlil, jakým směrem chce
vést Tetín nadále.

Jak se to vůbec stane, že chce
mladý člověk být starostou?
Byla možnost odejít do větší-
ho města, nebo se snažit
o změnu. Já mám k naší obci
a kraji citovou vazbu, tak
jsem si řekl, že pokud něco
mohu udělat, tak to udělám.
Pak už to bylo pouze o ko-
munikaci s občany a dalšími
kandidáty do zastupitelstva.
A mám pocit, že se nám to
daří. Byl bych rád, aby se
mnohem víc mladých lidí za-
pojovalo do dění ve svých
městech a obcích, protože to

má na jejich kvalitu života
největší dopad. Klidně bych
se zasadil o změnu volebního
zákona tak, aby mohlamladá
generace vybírat své zástup-
ce v komunálních volbách od
šestnácti let. Budou tak mít
větší zájem o místo, kde žijí,
a zároveň se budou seznamo-
vat s politikou a volbami
dřív.

Jaké to je být nejmladším
starostou Česka? Bylo těžké
vybudovat si respekt?
Když jsem začínal před deseti
lety své první období, tak to
bylo složité. Nikdo vás na sta-
rostování nepřipraví, ale sta-
čí mít okolo sebe dobrý tým
lidí, to je základ úspěchu. Já
jsem takový tým v podobě za-
stupitelů měl vždy. Vybudo-
vání respektu je o důvěře
mezi obcí a občany a já dou-
fám, že vzájemný respekt
mezi sebou máme stále.

Tetínmápřibližně 150 obyva-
tel. Co obnáší vedení takové
obce?
Podle mého názoru práce na
malém úřadě, pokud ji chce-
te dělat pořádně, obnáší dale-
ko víc než ve větším městě.
Musíte znát od všeho trochu:
rozpočty, projekty, dotace,
kulturu,marketing, ale imat-
riku, životní prostředí, země-
dělství a vše, co vás napadne.

Jste přiznaný gay. Byla vaše
orientace někdy použita
proti vám?
V osobní konfrontaci moji
orientaci nikdo proti mně ne-
použil, ale je mi jasné, že za
zády určitě ano. S přítelem
zde v Tetíně bydlím několik
let, já sám jsem se zde naro-
dil. Na vesnici se neschováte,
takže to tajit rozhodně nešlo.
Myslím si, že je daleko lepší
se přiznat, než aby vás skrze
to někdo vydíral. Pokud to
proti mně chce někdo použít,
tak to spíš ukazuje na jeho
přízemní chování. Vyčítat se
dají věci, které se nepovedou
při práci, nebo politické názo-
ry. Tam je kritika vždy pocho-
pitelná a každý politik na ni
musí být připraven.

Vedete Tetín směrem
kmodernizaci, jak se od ge-
nerace Z očekává?
Já jsem se namluvčíhomladé
generace nikdy nepasoval
a podle mě není žádná gene-
race homogenní. Ani já ne-
mám stejné názory s lidmi
vmém věku. Ale co se týče ve-
dení obce k modernizaci, je
to základ k přežití. Pokud ne-
budete nabízet dostatekmož-
ností a služeb, tak časem
prostě zaniknete, jelikož v ta-
kovém místě nikdo nebude
chtít bydlet. Každý má spous-
tu práce a zároveň chce trávit

maximum volného času s ro-
dinou nebo podle svého.
Obec se tomu musí přizpůso-
bit a zlehčit tak možnost ko-
munikace a navýšit počet slu-
žeb tak, aby tohle splnila.

Tetín získal ocenění v kraj-
skémkole Vesnice roku
2024. Co to pro vás znamená?
Podle mě je to taková zpětná
vazba, jestli to děláme dobře
a zda jsme zvolili správnou
cestu. Minulý rok jsme skon-
čili třetí a letos to vyšlo na
prvnímísto, za to jsemnesku-
tečně rád. Je to velké ocenění
nejen pro mě a zastupitele,
ale hlavně pro občany obce,
protože ti na tommají své vel-
ké zásluhy.

Zasazujete se o prosperující
obce. Jakým směrem chcete
vést Tetín?
Tetín bych chtěl nadále vést
tak, aby byl místem pro mla-
dé i pro staré, aby nabídka
a kvalita služeb odpovídaly
21. století. Důležité je, aby
měli mladí v regionu pracov-
ní nabídku, která odpovídá je-
jich vzdělání, a nemuseli se
stěhovat doměst. Mladé rodi-
ny potřebujeme. A zdůrazňu-
jeme, že je Tetín pro všechny.

„Na mluvčího mladé generace
jsem se nikdy nepasoval“

Soutěž Vesnice roku v Pro-
gramu obnovy venkova je
každoročně vyhlašována již
od roku 1995.

• V soutěži se udělují stuhy,
každá má jinou barvu
a značí něco jiného. Zlatá
stuha je za vítězství v kraj-
ském kole, jde o nejvyšší
ocenění, které obec může
získat. Modrá je za spole-
čenský život, bílá stuha je
za činnost mládeže, fialo-
vá za inovativní obec, zele-
ná za péči o zeleň a život-
ní prostředí a oranžová
stuha je za spolupráci
obce a zemědělského
subjektu.

• Za Královéhradecký kraj
získala modrou stuhu
vesnice Pilníkov, fialovou
Světí a oranžovou
Hejtmánkovice.

• Ve Středočeském kraji do-
stala zlatou stuhu vesnice
Drahouš, modrou Soko-
leč, bílou Přerov nad La-
bem, fialovou Kly, oran-
žovou město Krásná Hora
nad Vltavou a zelenou
stuhu v soutěži získal
Malý Újezd. TES

TEREZA
ŠIMURDOVÁ
tereza.simurdova@metro.cz

BAREVNÉ STUHY

PR
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Léto 1989 v socialistickém
Československu nemělo
chybu. Na kazetách se
jako epidemie šířila
nahrávka, na které
blekotá šéf komunistů
Miloš Jakeš.

Červený Hrádek najdete kousek od
Plzně. Dosud zde stojí kulturák, kde
se 17. července 1989 odehrál aktiv ko-
munistických funkcionářů.

Zlatý hřeb zařídil generální tajem-
ník Jakeš – první část jeho vystoupe-
ní tvořil třicetiminutový projev, ná-
sledně odpovídal na předem připra-
vené dotazy.

Přestože Jakeš působil dlouhá léta
jako ekonomický expert strany, do
jednotlivých odpovědí se až komicky
zašmodrchával. Například horlil:
„A proto je tak důležitá ta podpora ze-
spodu. Aby my jsme mohli říct: Ne
my si to přejem, to lid to žádá. My
s tím souhlasíme, s tím lidem. A ne
prostě, aby my jsme tam byli sami
jak kůl v plotě a neměli jediného slo-
va podpory.“

Některé myšlenky nicméně zněly
pokrokově. „Jestli dáváme někomu
malou hospodu, kde jsmeměli jedno-
ho člověka a platili jsme ze státní po-
kladny každý měsíc čtyři tisíce ztráty
na tu hospodu, pak je asi lepší dát ji
jemu, i když on si tam možná vydělá
daleko víc než předtím, ale nás to ty
čtyři tisíce nestojí. A on slouží,“ vy-
světloval Jakeš funkcionářům taje
fungování kapitalismu.

„Ano, Sovětský svaz je něco jinýho.
Nefunguje to, zaostalo to, vesnice je
zcela jiná než naše. Naše vesnice je
vysoce kulturní, podobá se městu,“
přiznával Jakeš.

Straníky také varoval, že „to není
jednoduchý proces, ta přestavba.
Není. To je proces, bych řekl, v kte-
rým se ne každý dost vyzná. A pro-

ces, do kterýho mohou vstoupit ne-
přátelé“.
Zároveň šestapadesátiletý soudruh

vypouštěl z úst už nepříliš pochopi-
telné výroky. „Když měl kardinál To-
mášek narozeniny, samozřejmě ofi-
cielně je třebamu napsat, no ale Dub-
ček mu šel osobně blahopřát, navští-
vil arcibiskupství. Je to ještě báze so-
cialismu?“ tázal se například.

Nebo tepal do platů umělců. „Tak
řekněme paní Zagorová. Je to milá
holka, všechno. No ale ona už tři roky
po sobě bere 600 tisíc každý rok. A dal-
ší – ne šest set, ale milion, dva milio-
ny berou. Jandové a jiní,“ láteřil.
Jakeš se později hájil, že neměl své

vystoupení připravené a že to byla
běžná diskuse. „Z toho potom na vi-
deonahrávku vybrali, co se jim hodi-
lo, přeřeky a tak a udělali z toho veli-
kou záležitost, která měla zdiskredi-
tovat mě i komunistickou stranu.
Vnitřní nepřátelé té diskuse zneuži-
li,“ pravil.
Poukázal na to, že se ho snažila

zdiskreditovat tajná služba, ježmate-
riály sestříhala tak, aby ho zesměšni-
la. Ať už mluví pravdu, nebo ne, jisté
je, že v prosinci 1989 – to už byl Jakeš
vyloučený z komunistické strany – es-
tébáci bývalého generálního tajemní-
ka sledovali. Sice bylo po 17. listopa-
du, ale Státní bezpečnost ještě ovláda-
li komunisti. DAVID HALATKA

Hvězdně trapné chvíle Miloše (křtěného Milouš) Jakeše přišly před 35 lety. PROFIMEDIA

Jakešův projev se k uším veřejnosti
dostal skrze Svobodnou Evropu.

• Vystoupení na Červeném Hrádku
zaznamenala posádka přenosové-
ho vozu Československé televize.
Pro pásky s nahrávkou si přišel Ja-
kešův tajemník, lstí mu však byly
předány pásky čisté. Následně se
dostaly k disidentovi Alexandru
Vondrovi, který je poskytl Svobod-
né Evropě. HAL

Kde se vzala
„milá holka“?

JAK PRONIKL VEN?

více na www.penny.cz

ODČTVRTKADOSTŘEDY
18.7. –24. 7. 2024

Odběr zboží z letáku je možný jen v obvyklém množství, maximálně 2 kartony na osobu na den, není-li uvedeno
jinak. Fotografie mohou být ilustrační. Vyhrazujeme si právo změn. Další podmínky nabídky na www.penny.
cz. *Takto označené produkty nenáleží do stálého sortimentu, mohou být tedy dodány na příslušné prodejny
v menším množství, a z toho důvodu jedinečná nabídka na toto zboží platí pouze první den uvedeného období
akce. **Doporučená prodejní cena výrobce.
Sleva je poskytována za body za nákupy v prodejnách Penny Market. Body za své nákupy můžete získat
do 14. 8. 2024. Získané body lze uplatnit do 21. 8. 2024. Akce platí do vyprodání a vydání zásob v jednotlivých
prodejnách Penny Market s. r. o. Podrobná pravidla na www.penny.cz.

⬇Nejnižší cena za posledních 30 dní. Škrtaná cena je běžná prodejní cena.dní. Škrtaná cena je běžná prodejní cena.
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90%
masa

ilustrační foto

BANÁNY
cena za 1 kg

MELOUN VODNÍ
cena za 1 kg

HROZNY RÉVY VINNÉ BÍLÉ
bezsemenné, balené | 500 g
100 g 6,58 Kč

EIDAM BONI
uzený, 30 % tuku v s.,
plátky | 100 g

ZAUZENÝ
ŠUNKOVÝ
SALÁM
ŘEZNÍKŮV
TALÍŘ
100 g

MÁSLO BONI
250 g
100 g 14,76 Kč

VEPŘOVÁ PLEC
BEZ KOSTI*
cena za 1 kg

KRABIČKYA NOŽE!
Se slevou
až63%

COŽE?
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Tolik let má festival Co-
lours of Ostrava certifika-
ci Čistý festival. Třídí od-
pad a dbá na planetu. TES

Žádná hotovost,
festival bude
přijímat pouze
platební karty.

Dnes začíná festival Colours
of Ostrava. Letos semůžete tě-
šit na Sama Smithe, Lennyho
Kravitze nebo Toma Morella
a další známé české i zahra-
niční interprety ze všech
možných žánrů. Hudební
představení ale nejsou to jedi-
né, co festival nabízí. Těšit se
můžete na divadla, diskuse,
filmy a různé workshopy.
Festival Colours of Ostrava se
tradičně koná v úchvatném
prostředí Dolních Vítkovic,
tedy v areálu bývalých hutí,
dolů a železáren. Letos bude
festival hostit ode dneška do
soboty.

Dětimají vstup zdarma
Ceny vstupenek se pohybují
v řádu tisíců. Jednodenní lís-
tek stojí 2990 korun, čtyřden-
ní pak 3790 korun. Tato vstu-
penka je levnější než loni,
kdy si ji návštěvníci mohli za-
koupit za 4390 korun. Cena
pro dítě na čtyři dny je 1190
korun, VIP vstupenka stojí
10 990 korun.
Děti do 140 cm mají vstup

zdarma. Dětské vstupné je
pro děti do 15 let a jen v do-
provodu dospělého s platnou
vstupenkou na festival. Na
místě stačí předložit kartičku

pojištěnce. Vstup pro ZTP
a ZTP/P je 990 korun, dopro-
vod má vstup zdarma.

Ubytování do tisícovky
Na Colours of Ostrava jsou
k dispozici tři kempy neda-
leko areálu festivalu. Kemp
u Slezskoostravského hradu,
Chill village a Tent in village.
Vstup do kempu pro jednu
osobu stojí 590 korun, zamís-
to pro stan si návštěvníci za-
platí 690 korun, za karavan
4990 korun.

DoOstravy vlakem
Areál festivalu v Dolních Vít-
kovicích je nedaleko od ost-
ravského centra. Organizáto-
ři doporučují, aby návštěvní-
ci nechali auto doma a namís-
to se dopravili pěšky z centra,
nebo hromadnou dopravou.
Do Ostravy se lze nejlépe do-
stat vlakem.
Dopravci České dráhy a Re-

gioJet proto posílí vlakovou
dopravu po dobu konání festi-
valu. Dráhy dnes vypraví mi-
mořádný spoj Colours expres
z Prahy do Ostravy, v neděli
pak dva vlaky v opačném
směru. Speciální noční vlaky
dopravce vypraví také pro ná-
vštěvníky festivalu z Morav-
skoslezského kraje. Vyplývá
to z tiskové zprávy Českých
drah. RegioJet podle Alexan-
dry Janoušek Kostřicové v re-
akci na zvýšenou poptávku
navýší kapacitu stávajících
spojů s Ostravou, podle pro-
vozních možností přidá další

vozy. „Leo Express navyšo-
vání spojů neplánuje,“ řekl
mluvčí Emil Sedlařík.

Překvapení pro svobodné
Festival přichází také s vel-
kou novinkou, kterou ocení
single jedinci. Nabízí totiž se-
znamku. „V minulém roce
jsme na apríla vypustili zprá-
vu, že na Colours of Ostrava
bude fungovat Meet & Love
zone neboli festivalová se-
znamka. Reakce, kterou tato
novinka vyvolala, byla neče-
kaně pozitivní a spousta z vás
nám po odhalení žertíku psa-
la, že byste takovou zónu sku-
tečně uvítali. Rok se s rokem
sešel a z aprílového nápadu
se stává naše letošní novinka
– Láskyplná seznamka,“ vy-
světlují organizátoři na webu
festivalu.

Cash nechte doma
Letošní festival Colours of Os-
trava bude opět zcela bezho-
tovostní. V areálu festivalu
půjde zaplatit pouze platební-
mi kartami, telefony, prste-
nem či hodinkami. Na hoto-
vost tak návštěvníci mohou
zapomenout. „Pro ty, kteří ne-
vlastní platební kartu nebo si
ji zapomenou doma, jsme při-
pravili možnost zakoupení
předplacené karty,“ uklidňu-
jí organizátoři.
K dispozici mimo jiné bu-

dou vozy oficiální taxislužby
s garantovanými cenami, a to
u hlavního vstupu vedle par-
kingu u areálu na Hlubině
a na Ruské u východu od VIP.
Do areálu je zakázán vstup
psů. Výjimkou jsou asisten-
ční psi pro tělesně postižené
osoby. TEREZA ŠIMURDOVÁ, ČTK

Loni na festivalu vystoupil například Macklemore (na snímku). Letos
se zde objeví Lenny Kravitz či zpěvačka Zara Larsson. PROFIMEDIA

ČISTÝ FESŤÁK

inzerce

Posílená doprava, zákaz
psů i seznamovací apka



KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Doplňte si
DOMÁCÍ LÉKÁRNIČKU!

Ekzém u dětí? Podchyťte ho včas!
Ekzémy se projevují zarudlou, suchou a nepříjemně svědící pokožkou. Škrábá-
ním se ale problém zhoršuje a může dojít k zanesení infekce. Děti pak bývají
často neklidné a špatně spí.
Jak dostat tyto nepříjemné projevy pod kontrolu? Maminky doporučují
Robátko EMOLIENS zvláčňující krém pro každodenní promazávání suché a citli-
vé pokožky s atopickým ekzémem. Obsahuje kombinaci konopného oleje a jedle
sibiřské, dále také echinaceu a šalvěj. Je vhodný pro děti od kojeneckého věku. Ma-
ximální šetrnost zajištuje certifikované přírodní složení bez barviv, parfému a kon-
zervantů! K dostání v lékárnách a zdravých výživách.

První pomoc na rány – NARANYL®!
Rychlé a bezpečné ošetření drobných poranění, dokonce bez štípání a pálení, objevíte
v tomto revolučním přípravku!

Unikátní Naranyl® sprej podporuje zahojení rány, udržuje ji čistou, omezuje tvorbu jizev a hlavně jeho
použití neštípe ani nepálí.
Tento zdravotnický pro-
středek vytváří ochrannou
bio- bariéru, čímž pečuje
o podrážděnou pokožku,
snižuje bolest jemným chla-
zením a zvláčněním pora-
něného místa. V lékárnách
je k dostání také zdravotnic-
ký prostředek ve variantě
Naranyl® gel. Tyto příprav-
ky jsou vhodné jak na řez-
né rány, škrábance, kožní
praskliny, tak i na ošetření
popálenin 1. stupně.
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Nedejte striím šanci!
Těhotenství je pro pokožku velmi náročné období. Kůže

se napíná a zvětšuje tak, že může dojít k popraskání
její svrchní části a vzniku strií. Důležitá je především
prevence!
Jako zaručený pomocník zaměřený na proble-
matiku strií se maminkám výborně osvědčil
tělový krém Elasti-Q® Original. Díky unikátní
kombinaci účinných látek (kyselina hyalurono-

vá, D-panthenol,
elastin, vitamin
E, pupečník a ko-
zinec) je ideálním
přípravkem, který
skutečně účinně
bojuje v prevenci
vzniku strií. Pravi-

delným používáním
si zajistíte pevnou
a pružnou pokožku
nejen během těho-
tenství, ale i po po-

rodu. K dostání v lé-
kárnách.

Zase VŠI? Zlikvidujte je dvojitou sílou!
Zjistili jste, že má vaše dítě opět vši? Nepodléhejte panice a zlikvidujte je rychle a účinně!

zinec) je ideálním 
přípravkem, který 
skutečně účinně 
bojuje v prevenci 
vzniku strií. Pravi-

delným používáním 
si zajistíte pevnou 
a pružnou pokožku 
nejen během těho-
tenství, ale i po po-

rodu. K dostání v lé-
kárnách.

Nedejte striím šanci!
Těhotenství je pro pokožku velmi náročné období. Kůže 

se napíná a zvětšuje tak, že může dojít k popraskání 
její svrchní části a vzniku strií. Důležitá je především 
prevence!
Jako zaručený pomocník zaměřený na proble-
matiku strií se maminkám výborně osvědčil 
tělový krém Elasti-Q® Original
kombinaci účinných látek (kyselina hyalurono-

Ekzém u dětí? Podchyťte ho včas!
Ekzémy se projevují zarudlou, suchou a nepříjemně svědící pokožkou. Škrábá-
ním se ale problém zhoršuje a může dojít k zanesení infekce. Děti pak bývají 
často neklidné a špatně spí.
Jak dostat tyto nepříjemné projevy pod kontrolu? Maminky doporučují 
Robátko
vé pokožky s atopickým ekzémem. Obsahuje kombinaci konopného oleje a jedle 
sibiřské, dále také echinaceu a šalvěj. Je vhodný pro děti od kojeneckého věku. Ma-
ximální šetrnost zajištuje certifi kované přírodní složení bez barviv, parfému a kon-
zervantů! K dostání v lékárnách a zdravých výživách.
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DÁREK NAVÍC: ČEPICE A HŘEBÍNEK
pro efektivnější odstranění hnid a vší.
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Ošetření rány bez štípání
a pálení!

Efektivní řešení naleznete v lékárně! LiQuido DUO Forte šampon na vši + sérum – dvojitý
zásah proti vším a hnidám v podobě šamponu a séra na vlasy, které působí na veš třemi
mechanickými účinky (2x dušení, 1x liQuidace). Zdravotnický prostředek obsahuje unikátní
komplex přírodních silic a olejů, jejichž kombinace a účinné látky vytváří nepříznivé pod-
mínky pro existenci, růst a množení vší. Díky šetrnému složení je vhodný také na citlivou
pokožku malých dětí a alergiků.



10 středa 17. července 2024

Od Podolské vodár-
ny až po Starou čistír-
nu odpadních vod
v Bubenči budou
probíhat prohlídky.

Vneděli 22. září, na kterou při-
padá Mezinárodní den řek,
ožije Vltava a její nejbližší oko-
lí prvním ročníkem multi-
žánrového festivalu pro širo-
kou veřejnost Poznej Vltavu.
První akce tohoto druhu
v hlavním městě spojuje více
než tři desítky aktérů s cílem
ukázat řeku v širší podobě

a souvislostech – od její důleži-
té role v infrastruktuře města
přes environmentální aspekty
až po její vlivy na oblast kultu-
ry, ale třeba i sportu.

A na co konkrétně se mo-
hou návštěvníci těšit? Zpří-
stupní se prostory, kam se ná-
vštěvník běžně nedostane,
jako ještě donedávna skrytý
systém zásobovacích tunelů
historické budovy Národního
divadla, vedoucí od zlaté kap-
ličky k Vltavě, nebo historicky
cenná budova Staré čistírny
odpadních vod v Bubenči.

Otevře se i smíchovské sto-
leté zdymadlo, které budou
moci lidé detailně poznat

v rámci komentovaných pro-
hlídek Povodí Vltavy. Na pro-
gramu je také řada komento-
vaných prohlídek stálých i ak-
tuálních výstav (třeba v Mu-

zeu pražského vodárenství
v Podolské vodárně, v CAMP
nebo v Rudolfinu), budou pro-
bíhat i komentované procház-
ky na téma historie pražských
mostů. Pro děti jsou připrave-
ny výtvarnéworkshopy v Gale-
rii Rudolfinum a v Trojském
zámku, speciální představení
Řeka si pro nejmladší návštěv-
níky připravilo Divadlo bratří
Formanů na lodi Tajemství.

Náplavky zaplní vzdělávací
programy na téma ochrany ži-
votního prostředí v režii Mu-
zea hl. m. Prahy a Lesů hl. m.
Prahy, lidé se budou moci
svézt na plachetnicích, ote-
vřou se historické parníky,

prezentovat se zde budou čisti-
cí vozy Pražských služeb a pro-
běhnou ukázky integrované-
ho záchranného systému. Po-
dél Vltavy bude projíždět
tramvaj Architram a návštěv-
níci budou moci zdarma vy-
užít festivalové lodní dopravy
mezi Holešovicemi a Bubenčí.

„Festival jsme iniciovali
jako výjimečnou akci, která
ukáže ohromný potenciál
pražských institucí a organiza-
cí, jejich kvalitu, dostupnost,
otevřenost a schopnost komu-
nikace s návštěvníky,“ dodává
Petr Peřinka, ředitel Kreativní
Prahy, která festival produk-
čně zajišťuje. MET

Už 26. července vzplane nad
francouzskoumetropolí Paří-
ží olympijský oheň. Kromě
sportovních fanoušků může
přinést tematickou zábavu
také hravým duším.
Příští stanice Paříž je nová

desková hra typu Flip and
Write, která vás zavede do
srdce Paříže, města lásky
a světel. Tato hra přináší hrá-
čůmmožnost stát se architek-
ty pařížské veřejné dopravy
a budovat linky metra, které
propojí ikonické památky
a čtvrti tohoto nádherného
města.

Flip and
Write hry
jsou popu-
lární díky
své jedno-
duchosti .
Hráči po-
stupně otá-
čejí karty
a zapisují

své volby na herní plán. Tato
mechanika umožňuje rych-
lou a dynamickou hru, která
je vhodná pro jednoho až
osm hráčů všech úrovní.
V jednotlivých kolech budují
linky pařížské veřejné dopra-

vy. Na konci hry skórují za
různá kritéria, jako jsou kří-
žení ve stanicích, průjezdy
čtvrtěmi a navštívené monu-
menty.
A co ti, kteří spíš chtějí po-

rovnat své vědomosti nežli
strategické dovednosti? Spe-
ciální vydání vědomostní hry
Desítka přináší hru zaměře-
nou výhradně na historii
olympijských her. Je navrže-
na tak, aby byla samostatně
hratelná, ale nabízí i mož-
nost kombinace s původními
kartami pro ještě bohatší her-
ní zážitek.

Hra je
pro dva až
osm hráčů
od deseti
let. Hráči
mají mož-
nost odpo-
vídat na
o t á z k y
a sbírat

body za správné odpovědi.
Každý správně zodpovězený
okruh přináší hráči žeton
jako bod. Při každém tahu
hráč rozhoduje, zda bude
hrát na jistotu, nebo risko-
vat, že o své body přijde. MET

Miki
Divoká 90. léta. Tato de-
káda přinesla množství
příležitostí. Zejména pro
ty, kteří se v chaosu
změn zorientovali nej-
rychleji a s rostoucím
úspěchem ztráceli posled-
ní zábrany. Slovensko-čes-
ký filmMiki režiséra Ja-
kuba Kronera vznikl po-
dle skutečného příběhu
mafiánského bosse Miku-
láše Černáka. Do kin
vstoupí 22. srpna. MET

Moje dm-app
dm.cz

Víme,
co nám prospívá

dmBio
meruňky vypeckované
sušené ovoce
200 g

7490
37,45 Kč za 100 g

DLOUHODOBÁ CENA

od 14.05.2024 74,90 Kč

Kč

My ženy
se inspirujeme

navzájem
dm.cz/zenskezdravi

Moje dm-app

dmBio
meruňky vypeckované 
sušené ovoce 
200 g

74
37,45 Kč za 100 g

 od 14.05.2024  74,90 Kč

BIO

VEGAN
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Nová píseň Nora hudebníka
Miroslava Žbirky, který ze-
mřel v roce 2021, budemít
premiéru na festivalu Co-
lours of Ostrava. Představe-
na bude dneska v rámci dis-
kuzního fóra Meltingpot.
Na finální verzi nedokonče-
ného materiálu z umělcovy
pozůstalosti se podílela
i umělá inteligence. ČTK

ČÍSLO DNE

Všechny důležité informace
včetně programu a mapky
festivalových míst najdou
návštěvníci na webu
poznejvltavu.cz.

• Aktivity budou až na
výjimky pro návštěvníky
zdarma. MET

Státní fond kinematografie
z 32 žádostí o podporu na výro-
bu minoritních koprodukcí
podpořil dvanáct projektů,
z toho pět dokumentů, čtyři
hrané a tři animované filmy.
Mezi podpořené snímky roz-
dělili radní fondu dvacet mi-
lionů korun. Škála režisérů se
podle nich pohybuje od oceňo-
vaných s mezinárodním reno-
mé až po debutanty představu-
jící nastupující mladou autor-
skou generaci. „Podpořené
projekty představují pestrou
směs témat i žánrů a věříme,
že budou dobře prezentovat
českou kinematografii na ná-
rodní i mezinárodní distribuč-
ní a festivalové scéně,“ uvedla
předsedkyně Rady Marta Šve-
cová. Nový film českého reži-
séra a scenáristy žijícího ve
Francii Petra Václava Mozart
v Paříži získal od Rady Státní-
ho fondu kinematografie pod-
poru 3,5 milionu korun. Ko-
produkce Francie a Česka za-
chycuje neúspěšný pokusmla-
dého hudebního génia prora-
zit na hudebním poli v Paříži
v 2. polovině 18. století. MET

Udělejte si olympijské hry také doma
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Světový den řek oslaví festivalem
KDE A ZA KOLIK

Petr Václav
připravuje film
o Mozartovi
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BadBoy Fest
Poprvé se na Prague Louce
v pražské městské části Zbra-
slav-Lahovice letos uskuteční
BadBoy Fest, a to 24. srpna.
Akce začne ve 13 hodin, ve
své hudební části se mohou
diváci na třech pódiích těšit
na interprety jako Majk Spi-
rit (vlevo), Pil C, Rohony, Ma-
niak, AdamMišík, Rest & DJ
Wich, Renne Dang, Sebasti-
an, vítěze soutěže WRAP
2024 Egy. Vidět ale návštěvní-
ci budou moci třeba i vítěze
televizní show Survivor Mar-
tina Mikýře Mikysku (vpra-
vo) či exhibici free- style mo-
tokrosového jezdce Libora
Podmola. MET

Stáhněte si nyní aplikaci
Moje dm, nechte se
inspirovat, objevujte
novinky a usnadněte si
nakupování.

nyní stáhnout

Moje dm-app

= 100 KČ SLEVA*

400 BODŮ

Moje dm-app
dm.cz

Moje dm,
s tebou si
nákupy
užívám

* Po prvním stažení aplikace Moje dm, registraci a následném propojení s vaší dm active beauty kartou
získáte eKupon na 400 extra bodů. eKupon lze aktivovat a uplatnit měsíc po stažení aplikace. eKupon
lze uplatnit pouze jednou. eKupon lze kombinovat s produktovými kupony a eKupony, nelze kombinovat
s kupony, eKupony či aktivitami na celý nákup. Sbírání a uplatnění bodů se nevztahuje na nákup dárkových
a předplacených karet, vratné obaly, na počáteční kojeneckou mléčnou výživu dle zákona č. 40/1995 Sb.,
O regulaci reklamy, a na potraviny pro zvláštní lékařské účely dle nařízení Komise v přenesené pravomoci
(EU) č. 2016/128.

Brněnský festival Pop Messe,
akce zaměřená na pop, elek-
troniku, rap a indie hudbu, za-
číná na výstavišti BVV v areálu
Velodromu a jeho okolí již ve
čtvrtek 25. července. Nově tří-
denní akci zahájí sochař, ma-
líř a performer František Ská-
la s dechovkou Provodovjané.
Z hlavních hvězd hned první
večer vystoupí například le-
gendy devadesátkové taneční
scény Leftfield, islandská elek-
tronická dvojice GusGus nebo
obnovení The Ecstasy of Saint
Theresa. V pátek se diváci mo-
hou těšit mimo jiné na brit-
skou provokativní elektro-
punkovou dvojici Sleaford
Mods, další Islanďany – Kias-
mos – či na držitele ceny Brit
Awards v kategorii Rap/Grime
Casisdead. V sobotu pak festi-
val z velkých jmen uzavřou na-
příklad zasmušilí belgičtí me-
lancholici Warhaus, dvojice
newyorských raperů Armand
Hammer, belgická elek-
tro-soulová zpěvačka Char-
lotte Adigéry s producentem
Bolis Pupulemnebo Lenka Du-
silová s kapelou. MET

Na Nejvyšším purkrabství
Pražského hradu panuje čilý
ruch. Diváci si tu tradičně při-
pomínají dílaWilliama Shake-
speara. První polovině červen-
ce dominovala premiérová in-
scenace Marná lásky snaha,
která se teď přesouvá do regio-
nů. Její místo už v neděli na
dvanáct večerů převezme
komedie Jak se vám líbí s Ro-
manemZachem v hlavní dvoj-
roli.

„V tuhle chvíli mám pocit,
že nevím vůbec nic, že jsem

všechno zapomněl,“ říká
s úsměvem Zach před oprašo-
vacími zkouškami. Pro něj,
jenž v trochu ztřeštěné kome-
dii Jak se vám líbí ztvární dvoj-
roli vévodů Fredericka a jeho
vyhnaného bratra, jsou Slav-
nosti srdeční záležitostí. „Jak
se vám líbí je už moje třetí
účinkování na Letních shake-
spearovských slavnostech. Po-
važuji je za vrchol letní diva-
delní sezony, ať už jde o kvali-
tu zpracování, jedinečnost
střídání žánrů shakespearov-

ských her, i jedinečné červe-
no-černé vizuály, “ dodává.

Jak říká režisér Jakub Nvo-
ta: „Myslím, že každý občas
v dnešním světě zatouží po ně-
jakém svém Ardenském lese.
Místě, kde by prožíval čisté
emoce bez všednosti, kde by
filozofoval pro krásu té čin-
nosti, a ne z pocitů marnosti.
Ať je pro nás ten les čímkoliv,
jsem přesvědčený, že mnoho
lidí ho v dnešním světě hledá,
touží po něm anebo si ho v ně-
jaké podobě našlo.“ MET

2x
M
AF

RA

Roman Zach v komedii Jak se vám líbí MARKÉTA NAVRÁTILOVÁ

inzerce

Pop Messe
na Velodromu
v Brně se blížíZakázali

extremistický
magazín
Německá ministryně
vnitra Nancy Faeserová
zakázala pravicově ex-
tremistický magazín
Compact a vydavatelství
Conspect Film. Policie
navíc prohledávala s ča-
sopisem a vydavatel-
stvím spojené prostory.

Slavnosti
staré hudby
V Emauzském klášteře
v Praze začal 25. ročník
hudebního festivalu Let-
ní slavnosti staré hudby.
Série koncertů skončí
v úterý 6. srpna. Festival
otevřel česko-vlámský
projekt souborů Oltre-
montano Antwerpen
a Tiburtina Ensemble,
ten vychází z oltářního
triptychu Hanse Memlin-
ga nazvaného Bůh Otec
se zpívajícími a hrající-
mi anděly. ČTK

KRÁTCE

Jak se vám líbí se vrací na Hrad
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Většina zástupců budoucí
generace filmařů se do-
mnívá, že jsou si ženy
a muži ve filmovém prů-
myslu rovni. Mají pravdu?

Téměř šedesát procent mladých lidí
v České republice, kteří mají zájem
pracovat ve filmovém průmyslu, po-
važuje hledisko genderové rovnosti
za vcelku vyvážené. Naopak
nerovnost, která má mít nejčastěji
podobu diskriminace na základě po-
hlaví nebo nerovného odměňování,
zmiňuje pouze necelá čtvrtina
respondentů

Před i za kamerou jsme si rovni?
Průzkum soukromé loterijní společ-
nosti, která již druhým rokempodpo-
ruje mladé filmaře z celé Evropy,
vznikl ve spolupráci s výzkumnou
agenturou STEM/MARK a mapoval
postoje zájemců o filmové obory.
Ukázal, že výše zmíněnou čtvrtinu,
která považuje situaci ve filmovém
průmyslu z pohledu genderové rov-
nosti za problematickou, reprezentu-
je dvacet procent mužů a dvacet de-
vět procent dotazovaných žen. Ženy
z této skupiny považují za projev ne-
rovnosti zejména oblast odměňová-
ní, ale také diskriminace na základě
pohlaví. Muži zase vidí jako proble-
matický nedostatek mentoringu,
tedy předávání zkušeností mezi pra-
covníky.
„Vytvoření inkluzivního a rovné-

ho filmového průmyslu je základem
všech iniciativ pro rozvoj talentů.
Účastníci vybraní do letošního pro-
gramu prokázali, že rozhodujícím
faktorem, pokud jde o úspěch ve fil-
mové tvorbě, je skutečně talent, niko-
liv pohlaví,“ říká Pavel Turek ze spo-
lečnosti Allwyn Entertainment
Group.

Diskriminovaní scenáristé
Průzkum zjistil, že vnímání nerov-
nosti pohlaví se liší i v závislosti na
konkrétní oblasti filmu, v níž chtějí
začínající filmaři pracovat. Diskrimi-
naci na základě pohlaví uváděli nej-

častěji zájemci o scenáristiku, nedo-
statek rovnoměrného odměňování
zase častěji registrovali respondenti
věnující se animované tvorbě, nedo-
statek mentoringu je pak problé-
mem zejména pro ty, kteří se zamě-
řují na zvukovou produkci.
„Obecně všakmezimladými filmo-

vými adepty panuje víra v lepší zítř-
ky. Rovnost žen a mužů ve filmovém
průmyslu, kterou vnímá většina re-
spondentů, padesát devět procent, je
součástí obecně optimistického po-
hledu mladých lidí na český filmový
průmysl. Šedesát osm procent re-
spondentů si totiž navíc myslí, že je
v něm v současnosti více příležitostí,
než měly předchozí generace, tento
názor je navíc obzvláště častý mezi
ženami,“ komentuje výsledky prů-
zkumu tým společnosti.

Titulky nevadí
Ženy mají navíc optimističtější po-
hled i na současnost a budoucnost
českého filmového průmyslu, častěji
než muži jej vidí jako zajímavý pro
zahraniční publikum a také jako
atraktivní pro filmové talenty ze za-
hraničí. To ostatně podporuje i další
zjištění, že filmové publikum z USA
a Spojeného království stále častěji
vyhledává cizojazyčné filmy tvorbu.
Zejména mladší publikum má větší
zájem o poznávání nových kultur
a neodrazuje je sledování filmů klid-
ně i s titulky.
„Třicet šest procent respondentů

ve věku šestnáct až dvacet čtyři let
z USA a Velké Británie sleduje více ci-
zojazyčných filmů než před pěti lety,
zatímco mezi respondenty staršími
padesáti pěti let je to jen deset pro-
cent. U tohotomladšího publika je to
podle třiceti devíti procent z důvodu
zvýšeného zájmu o nové kultury
a příběhy, zatímco u osob starších pa-
desáti pěti let je to jen dvacet šest pro-
cent,“ uvádějí zástupci Allwyn Enter-
tainment Group s tím, že zatímco
více než polovinu, padesát tři pro-
cent diváků starších padesáti pěti let,
odrazuje od cizojazyčných filmů nut-
nost číst titulky, u diváků z generace
Z to je méně než třetina, přesně dva-
cet devět procent. „Jak ženy, tak
muži však nevnímají nedostatečnou

Rudolf Havlík je úspěšný český režisér.
Na podzim jde do kin jeho Poklad. MAFRA

Scarlett Johansson je nejen herečka, ale
i velice vlivná producentka. 2x DISNEY
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3990

Kefírovémléko
450ml

více druhů
100ml=3,98Kč

Velvet
Toaletní papír

více druhů
1 role=4,99Kč

Nabídka platí od 17. 7. do 23. 7. 2024.

3
8×

CENY
JIŽ OD

4990Kč

SBÍREJTE NÁLEPK
A VYLEPŠETE S

KUCHYŇSKOU
VÝBAVU

Akce platí do 20. 8. 2024.
Více na billa.cz

KY
SI „ROVNOST PO
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podporu talentů ze strany odbor-
ných institucí. Pouze dvacet osm pro-
cent z nich se domnívá, že podpora
mladých lidí, kteří se snaží vybudo-
vat úspěšnou filmovou kariéru, je do-
statečná,“ tvrdí průzkum.

Stávka jako nečeské řešení
Asi nejlépe, pokud vůbec, je případ-
ná diskriminace měřitelná či spíše
detekovatelná na platových ohodno-
ceních. Přestože se obecně ví, že se
například průměrný plat zaměstnan-
ce Národního divadla nachází hlubo-
ko pod pražským průměrem, žádné
větší herecké protesty či dokonce
stávky se u nás nikdy nekonaly. Stej-
né je to u tuzemských režisérů a sce-
náristů. „Doba Nemocnice na kraji
města, kdy herci automaticky dostá-
vali, podobně jako hudebníci, ze re-
prízované díly nějakou tu korunu na-
víc, je dávno pryč. V současnosti zále-
ží na tom, co má herec ve smlouvě,
případně zda ho zastupuje například
Dilia – umělecká agentura zabývající
se ochranou autorských práv,“ říká
pro deník Metro režisér Rudolf Hav-
lík a se smíchem dodává: „U mě kon-
krétně je to tak, že mám reprízování
svých snímků ošetřeno. Ale musím
se pídit. Když budou dávat můj film
například v Rumunsku, nemusím se
to vůbec dozvědět.“
Výjimkou, která takříkajíc potvrzu-

je pravidlo, je stávka tuzemských da-
bérů. Ta se konala v minulém deseti-
letí a většina těch, kteří si chtěli vy-
moci lepší platové i pracovní podmín-
ky, je dodnes na černých listinách
a obtížněji shánějí práci.

Boj o vyšší platy
Jiná situace je ovšem v zahraničí.
Loni zde ve velkém stávkovali kvůli
nízkým platům scenáristé a herci.
Od obou skupin zaznívala kritika
směřující mimo jiné právě i k nerov-
nosti platových podmínek mužů
a žen. Stávkujícím se nakonec podaři-
lo dospět s druhými stranami ke
kompromisu a mašina na výrobu fil-
mů jménem Hollywood se opět roz-
běhla. Tuzemští diváci na stávku do-
platili pouze tím, že se odsunulo ně-
kolik premiér filmových trháků.
A nepěkným způsobem se zkrátily

některé seriály. Kromě hollywood-
ských studií musely svůj itinerář pře-
kopat i streamovací služby, které
část premiér přesouvaly i o celý rok.

Problémy s vdovou
Herečku Scarlett Johansson nejspíš
zná většina českých diváků. Ve fil-
mech z produkce studia Marvel, jež
spadá pod Disneyho, si zahrála napří-
klad superhrdinskou Černou vdovu
(BlackWidow). Právě tahle její ikonic-
ká role, respektive platové ohodnoce-
ní za její sólový film, se však stala ja-
blkem sváru s tímto mocným stu-
diem. Vyhrocený soudní spor o výděl-
ky z filmu se dočkal vyřešení v roce
2021. Konkrétní částka, kterou hereč-
ce Disney vyplatil, nebyla zveřejně-
na. Neoficiální zdroje, které cituje
třeba magazín Deadline, však mluví
o desítkách milionů dolarů.
Spor se týkal honoráře herečky za

film s názvem Black Widow, jehož
výše byla částečně vázána na tržby fil-
mu v kinech. Ty však negativně ovliv-
nilo paralelní uvedení filmu na strea-
movací službě Disney+. Johansson
tvrdila, že tímmohla přijít až o pade-
sát milionů dolarů a že ve smlouvě
měla garantovanou exkluzivní pre-
miéru v kinech, což nedodrželi.
Kauza je nejen známýmpříkladem

toho, kterak si slavná herečka dupla
proti mocnému filmovému studiu.
Podstata soudního sporu totiž napl-
no odhalila nefunkčnost Disneyho
hybridního modelu distribuce, jenž
se spoléhal i na přímý prodej přes
streamovací platformy a zapomínal
na bonusová procenta z chybějících
kinotržeb. Kvůli stejné chybě ten
samý rok narazila také jiná disneyov-
ka – Expedice: Džungle. A právě kvů-
li tomu či spíše díky tomu se ukáza-
lo, že ani herci a herečky v hlavní ro-
lích velkofilmů za stamiliony ani zda-
leka nemají stejné platy.
Studio totiž v tichosti vyplatilo

ušlý zisk pouze Dwaynu Johnsonovi,
Emily Blunt, jež měla brát i bez
ušlých peněz o půlku méně než její
herecký kolega, měla ovšem přijít
zkrátka. Nepřišla. I ona se ozvala
a studio se s ní, ve větší tichosti než
s kolegyní Johansson, rovněž mi-
mosoudně vyrovnalo. FILIP JAROŠEVSKÝ
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2490
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NAŠE
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1690

Maggi
Tekuté koření

160ml
100ml=15,57Kč

Jupí
Sirup

0,7 l
více druhů
1 l=55,57Kč

Antica Cantina
Wrap tortilla 25 cm

370 g
100g=12,95Kč sKlubem/

25,51KčbezKlubu

Opavia
Zlaté Polomáčené

100 g, 2 druhy

Nabídka platí od 17. 7. do 23. 7. 2024.

Dvě hlavní role, ale různé platy. Dwayne
Johnson a Emily Blunt si nebyli rovni.

Margot Robbie loni vydělala 59 milionů
dolarů. Je nejúspěšnější herečkou. MAX

HLAVÍ ASI JE“
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Myslím, že už si Čecho-Slováci nezaslouží titulkovou poně-
kud hanlivou nálepku z výletních letovisek Středomoří. Když
se podíváte v autokempech nebo na túrách, co konzumují tře-
ba turisté z Holandska, Německa či Španělska, jsou na tom
velmi podobně. Ať už proto, že šetří, a tak upřednostňují svo-
je vlastní oblíbené produkty, anebo že nestojí o poznávání ne-
známých delikates. Vše chápu, ale stejně jsem přesvědčen, že
při návštěvě cizí země je třeba ochutnat místní kuchyni a nej-
lépe nejtypičtější specialitky. V Řecku určitě jejich saganaki

(smažený ovčí sýr) a samozřej-
mě souvlaki – různá masa na špí-
zu. V Chorvatsku, které je pro na-
šince stále nejoblíbenější prázd-
ninovou destinací, tam bych do-
poručil kalamáry plněné sýrem
a pršutem nebo pečené jehněčí.
V Itálii, která patří mezi nejslav-
nější gastronomické velmoci svě-
ta, je takový výběr dobrot, že
bych klidně zůstal u typických

těstovin a pizzy, chutnají totiž v každé části země trochu jinak
a v lokálních podnicích vždy skvěle. V Belgii určitě jejich
mušle na bílém víně a pochopitelně hranolky, jež se údajně
v této zemi začaly koncem 18. století poprvé pojídat a postup-
ně si jejich chuť podmanila celou planetu. Pokud míříte třeba
na Balaton, tak ty nejobyčejnější langoše z pojízdných marin-
gotek nemají chybu, a pak také rybí polévka halászlé a všech-
na jídla s paprikou. A když už jsem začal s těmi paštikáři, tak
pokud dovolenkujete ve Francii, v la-
hůdkářství ochutnejte paštiky, rillety
či husí játra v úpravě foie gras.

DNES

Míříte na
Balaton?

Langoše
z pojízdných
maringotek
nemají chybu.
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PAVEL MAURER
MILOVNÍK JÍDLA

20.10 Komisařka Florence (4/4)
Zmrtvýchvstání. Krimiseriál
(Fr., 2016). Hrají: G. Hamonová,
A. Varga, D. Pinon, J. Ugolinová

21.45 Angličanka (4/6)
Raněný vlk. Seriál (USA/VB,
2022). Hrají: E. Bluntová,
Ch. Spencer, T. Hughes, R. Spall

22.40 Čtvrtá hvězda (4/12)
Nina. Komediální seriál (ČR,
2014). Hrají: I. Trojan, V. Neužil,
D. Novotný, M. Krobot

23.10 Místo činu – Drážďany
Level X. Krimiseriál (N, 2020)

00.40 Sisi II (1/6)

20.00 Úchvatný palác
ve Fontainebleau
Obrovský zámek v hloubi
bujného lesa zažil všechny
francouzské krále

21.00 Krásné země z výšky
Severní Francie

21.55 Gérard Philipe:
Poslední Cidova zima
Věčně mladý filmový idol

23.05 Návrat velkého blondýna
Komedie (Fr., 1974). Hrají: P. Ri-
chard, M. Darcová, J. Carmet

00.25 Dalgliesh
Seriál (VB, 2021)

20.20 Výměnamanželek XIII
Zvládne životem zkoušená Mi-
riam rodinu se třemi dětmi?
Jak se bude dařit rodinně zalo-
žené Kačce v domácnosti s do-
spělými dětmi a specifickým
manželem?

21.35 Malé lásky III
Lubicina matka vždy říkala,
že její dcera je magnetem
na grázly... Reality show (ČR)

22.40 Kriminálka
Las Vegas V (25)
Krimiseriál (USA, 2004)

23.35 KriminálkaMiami X (1, 2)
Krimiseriál (USA, 2011)

20.15 Polda III (2)
Ve jménu otce. Krimiseriál
(ČR, 2018). Hrají: D. Matásek,
I. Orozovič, O. Pavelka,
J. Vyorálek

21.30 Ve službě: Za mřížemi
V českých věznicích je téměř
20 000 trestanců. Je to čtvrtá
nejvyšší míra uvěznění v Evropě

22.15 Show Jana Krause
Jan Kraus a to nejlepší
z jeho úspěšné show!

23.20 Ano, šéfe!

00.30 Policie v akci
Čtyři případy, čtyři lidské osudy

20.00 O Black List

21.00 Hot hity

21.30 O unlocked
Prémiový content za paywal-
lem exkluzivně ve vysílání Óčka

21.45 Hot hity
Žhavé klipy

22.00 Naked Attraction
Seznamka na tělo

22.30 Virtuální svět TV
Vydejte se na cestu kolem světa
z pohodlí vašeho domova

0.00 Óčko flirt

ČT1 ČT2 NOVA ÓČKOPRIMA
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S novinkou nyní přichází společnost
Coca-Cola a její oblíbená stálice mezi
limonádami Fanta, která je nově
na českém trhu k dispozici ve vari-
antě Fanta Orange Zero Cukru, tedy
s nulovým obsahem cukru.
K létu neodmyslitelně patří svěžest
citrusů. Ať už v podobě vůní, kdy se
většina z nás ráda halí do lehkých
citrusových tónů, nebo po nich
rádi sáhneme ve formě osvěžující-
ho drinku. Skvělé řešení nyní nabízí
Fanta, která přichází s novinkou Fanta

Orange Zero Cukru. V hor-
kých letních dnech vás
osvěží plná pomerančová
chuť bez cukru.

Více pomerančů,
více zábavy!
Šťavnatou pomerančovou
chuť Fanta Orange není
třeba nijak zvlášť předsta-
vovat. Fanta je jednou z nej-
oblíbenějších ovocných
limonád na světě a dopřává-
me si ji už více než 80 let!
Novinka Fanta Orange Zero
Cukru je na českém trhu
první stálou variantou bez
obsahu cukru, která potěší
své příznivce, a to nejen svou
vůní, ale i lehkou jiskrou
a jasnou barvou pomerančů.

Perfektní osvěžení, výrazná
pomerančová příchuť a žádný
cukr. Zní to jako ideální
letní nápoj? Rozhodně ano!

Uhaste během
léta žízeň
novinkou
Fanta Orange
Zero Cukru

a

ý

Cesta do Santiaga
de Compostela je
slavnou záležitostí.
Poutník ale 3000 ki-
lometrů dlouhou ces-
tu nemusí jít pěšky.

Daleké země lákaly Josefa
Rychtare už od dětství. Milo-
val cestopisy, sjížděl cestova-
telské dokumenty a seriály.
To ale ani netušil, že se ve
svých 43 letech budemoct po-
chlubit, že na koloběžce pro-
jel půlku světa. Projel USA,
Austrálii, Jižní Koreu nebo
Nový Zéland.
Rychtar na svou větší cestu

vyrazil v šestnácti, tenkrát se
na kole vydal z rodné Volyně
až do Hlubočce u Ostravy za
Vítězslavem Dostálem – prv-
ním Čechem, který na kole
objel celý svět. „Pozvalmě na
čaj, potřásli jsme si rukama,

vyfotili se a já zas frčel zpát-
ky. Celá cesta mi trvala tý-
den,“ říká pro koloběžkový
server YEDOO.cz Rychtar,
který se živí jako řidič nákla-
ďáku s domíchávačem beto-
nu v Norsku.

Čas si také udělal na Svato-
jakubskou pouť, což je jedna
z nejznámějších poutí, které
v Evropě jsou. A ačkoliv se
z tradiční poutě stává spíše
dálková turistická trasa, stále

dokáže nabídnout nejen nád-
herné výhledy, ale také silné
zážitky. Rychtar vyrazil do
Santiaga z Česka, cesta byla
dlouhá 3200 kilometrů a trva-
la mu 46 dní. Denně utratil
maximálně 30 eur. Spal na di-
voko, jen občas v kempu.
Rychtar si cestování na stroji
na vlastní pohon i s pár kily
navíc pochvaluje. „Je to mag-
net na lidi, takovou pozor-
nost jsem na jiných cestách

nezažil. Lidé se semnou spon-
tánně dávali do řeči, chtěli vě-
dět, zda má koloběžkamotor,
kam jedu, odkud jsem a po-
dobně. Někteří mě dokonce
vzali k sobě domů a poskytli
mi nocleh nebo jídlo,“ vzpo-
míná na svou cestu, kterou ab-
solvoval loni v srpnu. Říká, že
svět vypadá jinak, než jak se
o něm často mluví. „Vlastně
jsem potkával samé hodné
lidi,“ říká s úsměvem. MET

Do Santiaga de Compostela dorazil po šesti týdnech a 3200 kilometrech. Koloběžkový dobrodruh na cestě
nezažil jediný nepříjemný zážitek. Snad jen dvakrát píchlé kolo a čtyřdenní déšť ve Švýcarsku. 2x YEDOO

„Ze zemí, kterými jsem cestou
projížděl, mě nejvíce ohromila
Francie. Milí lidé, spousta
památek a překrásných ma-
lých městeček s kouzelnou
atmosférou,“ říká Rychtar.

• Svatojakubská cesta, také
známá jako Santiago de
Compostela, je tradiční pout-
ní cesta vedená po staletí
ze střední Evropy do severo-
západního Španělska, kde
je pohřben apoštol Jakub.
Tisíce poutníků nejčastěji
vychází z francouzského
Saint-Jean-Pied-de-Port a po-
kračuje přes Pyreneje, přes
města Pamplona, Burgos
a Leon až do Santiaga de
Compostela.

• Cesta vede i z Prahy. A to
přes města Ulm, Ženeva,
Lyon – a ta se pak napojuje
na výše zmíněnou fran-
couzskou trasu z města
Saint-Jean-Pied-de-Port.

• Takzvaná Francouzská cesta
je do Santiaga dlouhá nece-
lých 900 kilometrů, o další
kilometry delší, pokud se roz-
hodnete jít nebo na koloběž-
ce jet až k oceánu. Přespat
můžete v ubytovnách. Stan
tedy není nutný. Stejně
tak není potřeba spacák.

• Pěší poutníci denně v průmě-
tu ujdou asi 30 kilometrů.
Dobré a pohodlné boty jsou

základ (ideální jsou tedy níz-
ké trekovky). A kvalitní po-
nožky. Třeba špičkové od
značek Bridgedale či Kam-
Pak. Batoh by měl bez vody
a jídla vážit do osmi kilo.

• Poutníci podle cestovatelské-
ho serveru Hanibal.cz potka-
jí mnoho historických a kul-
turních památek, stejně jako
nádhernou přírodu všech
možných typů a charakterů.

• „Uchvátily mě i dlouhé plata-
nové aleje, Savojské Alpy
a cesta podél francouzského
pobřeží. Velký dojem na mě
udělala středověká pevnost
Carcassonne, futuristická
stavba Guggenheimova mu-
zea v Bilbau či univerzita v Gi-
jonu, největší budova ve Špa-
nělsku,“ říká pro Yedoo.cz
Josef Rychtar, který plánuje
cestu po Japonsku.

• Na své cestě utratil celkem
přes 40 tisíc korun, v roz-
počtu jsou zahrnuté náklady
na manželku a syna, kteří ho
doprovázeli prvních 300 kilo-
metrů (přibližně 10 tisíc ko-
run) a letenka z Porta do
Prahy (loni stála 7000 ko-
run). Za den utratil 15 až
30 eur, podle toho, zda spal
v kempu či na divoko. Poutní-
ky, kteří spí v penzionech
a stravují se převážně v re-
stauracích, může pouť vyjít
až na 140 tisíc korun. MET

Na koloběžce po stopách
poutníků do Santiaga

NA CESTU Z PRAHY AŽ K OCEÁNU
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„Nastal čas na změnu“
Gareth Southgate po osmi letech končí jako trenér anglic-
kých fotbalistů, které dvakrát za sebou dovedl do finále
mistrovství Evropy. Fotbalová asociace nového trenéra
hledá. „Je čas na změnu a na novou kapitolu. Nedělní finá-
le v Berlíně proti Španělsku bylo mým posledním zápa-
sem v roli trenéra anglické reprezentace,“ uvedl 53letý
kouč, jemužměla vypršet smlouva na konci prosince. ČTK

Chybět budou jen
ve dvou sportech
Čína pošle na olympijské
hry do Paříže 405 sportov-
ců, podobně jako před tře-
mi lety do Tokia. Nejmladší
členkou výpravy, která
bude mít i s doprovodem
716 členů, bude jedenáctile-
tá skateboardistka Čeng
Chao-chao. Čína obsadí
třicet ze 32 sportů, v nichž
se bude v Paříži bojovat
o olympijské medaile. ČTK

Diskriminace?
Novozélandská bikerka
Sammie Maxwellová se do-
čkala dodatečného zařazení
do olympijského týmu. Do-
mácí sportovní tribunál roz-
hodl, že ji nominační výbor
svazu neoprávněně vyřadil
na základě zastaralé zdra-
votní informace. Co víc, je
tu další problém: Svaz po-
dle verdiktu zaujímá diskri-
minační postoj vůči sportov-
cům s poruchami příjmu
potravy. iDNES.cz

Mbappé se ukázal
v dresu Realu
Francouzský fotbalista Ky-
lian Mbappé si splnil dětský
sen. Při oficiálním předsta-
vení fanouškům včera oblé-
kl na zaplněném stadionu
Santiaga Bernabeua poprvé
dres Realu Madrid. Uvítací
slavnost na počest pětadva-
cetileté posily sledovalo
v ochozech podle informací
médií takřka 80 tisíc příz-
nivců Bílého baletu. ČTK

3
Město Hradec Králové za-
tím eviduje tři oficiální zá-
jemce o vstup do prvoligo-
vého fotbalového klubu
FC Hradec Králové. Jedním
z nich je podnikatel a býva-
lý reprezentant Ivo Ulich.
Další zájemce je z Česka
a jeden ze zámoří. Zájemci
o vstup do klubu se mohou
hlásit do poloviny září. ČTKUž v dresu Realu Madrid AP

KRÁTCE

inzerce

Podle očekávání
není v ideální jede-
náctce Eura 2024 žád-
ný fotbalista české-
ho mužstva.

Do ideální jedenáctky UEFA
z uplynulého mistrovství Ev-
ropy ve fotbale se dostalo
hned šest hráčů z týmu špa-
nělských šampionů. Nechybě-
jí nejlepší hráč turnaje zálož-
ník Rodri či nejlepší mladík
Lamine Yamal. All Star výběr
doplňují dva Francouzi a po
jednom zástupci mají Anglie,
domácí Německo a také Švý-
carsko.
Nejlepší jedenáctku šam-

pionátu podobně jako dvě in-
dividuální ocenění vybíral
tým 12 technických pozoro-
vatelů UEFA. Mezi ně patřili
věhlasní někdejší hráči a sou-
časní či bývalí trenéři – napří-
klad Fabio Capello, Rafael Be-

nítez, Frank de Boer či David
Moyes.
Komise zvolila pro ideální

jedenáctku rozestavení 4-3-3,
které bylo jedním z nejpouží-
vanějších na turnaji. Španělé
ovládli celou tříčlennou zálo-
hu, vedle Rodriho v ní figuru-
jí Fabián Ruiz a Dani Olmo,
s třemi góly jeden z šesti nej-
lepších střelců mistrovství.
V útoku vedle teprve sedm-

náctiletého Yamala neschází
Nico Williams, autor první
branky Španělů z vítězného
finále proti Anglii (2:1). Ofen-
zivu doplňuje německá
hvězda Jamal Musiala, další
z třígólových střelců.
Do branky experti UEFA

zvolili Mikea Maignana, kte-
rý pomohl francouzskému
týmu k postupu do semifiná-
le. V obraně je jeho krajan
William Saliba, Švýcar Ma-
nuel Akanji, Španěl Marc Cu-
curella a Kyle Walker, jediný
zástupce poraženého finalis-
ty Anglie. ČTK

ČÍSLO DNE

AP

Španělsko
má převahu


